
GLASILO SK UPŠČINE O BČINE MOZIRJE • 
G L I N  N A Z A R J E  I N  Z K Z  M O Z I R J E

Leto 2 JANUAR 1970 ŠT. 1

Naloge zveze kom unistov v občini
Zveza komunistov v občini Mozirje je na svoji volilni konferenci pre

gledala rezultate dveletnega dela. Pri tem je izhajala iz tega, kako so or
ganizacije Zveze komunistov in članstvo po reorganizaciji ZK delovale 
kot sestavni del socialističnega samoupravnega družbenega sistema.

Zahteva novega načina delovanja 
organizacij in članstva Zveze kom u
nistov so mnogo težje od delovanja v 
prejšnjih  obdobjih. Ob splošni demo
kratizaciji družbenega življenja si 
Zveza kom unistov ne more lastiti 
monopolnega položaja. Tega se je  tu 
di sama zavestno odpovedala, da bi 
omogočila resnično dem okratično . in 
enakopravno uveljavljanje delovnih 
ljudi.

Ob tej vlogi Zveze komunistov le
ta  ne daje m esta nobeni drugi sili ali 
grupaciji, ki bi iz kakršnihkoli raz
logov želela nadvladati nad ljudmi, 
ali iz političnega spletkarjenja na
praviti zmedo m ed ljudm i in zausta
viti dokončno izgradnjo socialistične 
družbe, v kateri je  osnova le človek 
in njegovo uveljavljanje, oziroma za
dovoljevanje duhovnih in  m aterial
nih potreb.

Organizacije in  članstvo Zveze ko
munistov v  občini se v novi vlogi 
različno uveljavljajo. N ekateri so 
spoznali, da novim zahtevnejšim  n a
logam niso več kos, zato so organiza

cijo Zveze komunistov zapustili a li' 
pa so jih  organizacije izključile. Ob 
tej diferenciaciji boja za ustvarjanje 
pravičnejše družbe pa so drugi našli 
mesto oziroma prišli do spoznanja, 
da jim  je  mesto v Zvezi komunistov. 
V rata Zveze kom unistov so na široko 
odprta vsem, ki se žele pridružiti 
borbi za elem entarne, resnične, du
hovne in m aterialne potrebe delovnih 
ljudi.

Uresničevanje program a Zveze ko
munistov Jugoslavije je  ob sedanjem  
čas.u osnova in  naloga Zveze kom u
nistov. Boriti se m oram o za uveljav
ljan je učinkovitega, hum anega in  so
cialističnega' sam oupravljanja v in 
teresu delovnih ljudi. Ob tem  pa na

Zadruga je  v okviru svojih dejav
nosti že doslej združevala prih ranke 
svojih članov v  organizirani h ranil- 
no-kreditni službi in  uspešno nada-

stopajo mnogotere ovire, m atreidno- 
fora, zavest človeka itd. Naloga Zve
ze komunistov je, da je  sposobna 
spoznavati in  iskati najbolj napred
ne rešitve. Ob tej nalogi se Zveza 
komunistov občine ne zapira sam a 
vase, am pak daje enakopravno mesto 
in  vabi k  sodelovanju vse napredne 
in  ustvarjalne silnice občanov. Le ob 
skupnih naporih nas vseh bomo 
uspešneje u tira li pota h  končnemu 
cilju, k je r ne bo prisile in  nadvlade 
posameznikov ali grup.

Petdesetletno delovanje Zveze ko
m unistov Jugoslavije dokazuje, da se 
spreje te deklaracije uresničujejo. 
Mnogo je  doseženega, še vedno pa 
ostajajo ovire in protislovja, ki jih  je 
treba nujno odstranjevati. Naloga 
organizacije Zveze kom unistov je, da 
je  pobudnik za razreševanje pro ti
slovij in ovir za hitrejšo dosego po
stavljenega cilja. Venek Anton

1 j evala tradicijo  slovenskega zadruž
nega hranilništva. Brez posebnih re
klam nih  prijem ov ji je  uspelo zbrati 
dokajšnje zneske hraniln ih  vlog v ar
čevalcev, katerih  velik del je  zadnja 
leta vlagala v pospeševanje km etij
stva v  obliki posojil. Obrestna me
ra, ki je  bila pri danih posojilih niž
ja  od tiste, ki jo je  dajala na h ra 
nilne vloge, je k rila  iz svojih sred
stev. V letu 1969 je  za nam ene re 
gresa prispevala tudi občinska skup
ščina M ozirje znesek 2 m ilijona SD.

K ooperacijska proizvodnja nekate
rih  km etijskih proizvodov se je v 
dveh letih  količinsko močno poveča
la. V rednost proizvodnje, M je  slo
nela n a  vlaganjih iz h ran iln ih  vlog, 
se je  v tem  času povečala za 300 
milj. SD.

Zadruga jam či za varnost njej za
upanih  hraniln ih  vlog z vsem  svo
jim  premoženjem. Z novim zakonom 
o ustanav ljan ju  in  poslovanju h ra- 
n ilno-kreditnih služb km etijskih in 
gozdarskih delovnih organizacij, ki 
je  že v veljavi, pa so v lagatelji pri 
ZKZ M ozirje postavljeni v isti polo
žaj kot v lagatelji pri drugih bančnih 
zavodih in  Poštni hranilnici, k er po- 

(Nadaljevanje na 2. strani)Pogled na jelove gozdove v dolinskem  delu. V ozadju Mozirska planina
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HRAMINO-KREDITNA SLUŽBA ZADRUGE
(Nadaljevanje s 1. strani)
leg že dosedanjega jam stva zadruge
jam či za vlogo tudi država.

Zadruga pričakuje, da bodo varče
valci v tako sprem enjenih pogojih 
razpolaganja s prih ranki popolnoma 
zaupali hran ilno-kred itn i službi za
druge svoje prihranke. Tako zbrana 
sredstva bi se v  kratkem  času lahko 
vsaj podvojila, s čim er bi bili ustvar
jeni pogoji za večja v račan ja teh 
sredstev v  obliki posojil za pospeše
vanje vseh oblik km etijske proiz
vodnje.

Z anim anje zadružnikov za naje
m anje tak ih  posojil raste  iz dneva 
v dan in  zadruga ne m ore ustreči 
vsem prosilcem. Dosedanja višina 
hran iln ih  Vlog do danes ni zadosto
vala za pokrivanje vseh potreb.

Vzpodbudno dejstvo za varčevalce 
predstavljajo  tudi ugodne obrestne 
mere, ko katerih  obrestuje zadruga 
hranilne vloge in ki so v  nekaj p ri
m erih višje kot pri nekaterih  banč
nih zavodih in  Poštni hranilnici. Tu
di v bodoče bodo v poslovanju hra- 
n ilno-kreditne službe zadruge velja
le naslednje obrestne m ere: 
za navadne hran ilne  vloge (a vista) : 
6 % ; za h ran ilne  vloge, vezane na 1 
leto : 7 % ; za hran ilne vloge, vezane 
nad 2 leti : 8 %.

Zadruga bo v letu  1970 uvedla tu 
di posebne nam enske oblike varče
vanja, ki bodo slonele na posebnih 
pogodbah. Varčevalec bo po pogod
benem  roku  upravičen poleg zneska 
svoje obrestovane naložbe, še do do
datnega zneska posojila pod zelo 
ugodnimi pogoji.

K akor kaže, bo v  naslednjem  letu 
tudi republika prispevala znatna

sredstva za regresiranje obrestne me
re pri dajan ju  posojil zadružnikom, 
če bodo taka posojila služila p rven
stveno povećavanju km etijske proiz
vodnje.

Zadruga bo posojilojemalcem odo
bravala posojila predvsem  v  n a
slednje nam ene:

— za preureditev gospodarskih po
slopij,

— za opremo hlevov in ostalih 
gospodarskih objektov

— za nakup plemenske živine,
— za večletne nasade,
— za nakup km etijske m ehaniza

cije,
— za nabavo semen, gnojil in  za

ščitnih sredstev,
— za adaptacije, gradnjo ali na

kup stanovanjskih prostorov in  opre
me za kmečki turizem,

— za vse ostale namene, ki bodo 
služili povečanju km etijske proiz
vodnje.

Prednost p ri odobravanju posojil 
bodo imeli vlagatelji.

Zadruga si bo prizadevala zajeti v  
okviru svoje hranilno-kreditne služ
be čim večja p rosta sredstva v laga
teljev in bo za dosego tega cilja spro
žila na terenu množične akcije za 
zbiranje sredstev že v  zimskih m e
secih.

Zaradi enostavnejšega poslovanja 
in zbliževanja z varčevalci bo zadru
ga odprla po dolini še nove hranilne 
blagajne. Kot doslej bo tudi v bodoče 
skrbela za popolno ta jnost v poslo
vanju  s h raniln im i vlogami.

Vili Medveščak

N ovice iz  dela  
občinske skupščine

Decembra se je  občinska skupščina 
dvakrat sestala.

Na zasedanju 2. decembra 1969 je 
razpravljala :

1. O problem atiki obrtn ištva v ob
čini.

2. O poročilu sveta za zdravstvo in 
socialno varstvo in  o tej problem ati
ki v občini.

3. O poročilu delegata občine z 1. 
zasedanja delegatov v  Skupščini SR 
Slovenije.

4. O poročilu kom isije za statute 
delovnih organizacij, ki je  obravna
vala sta tu ta  »ELKROJ« Mozirje in 
Lesne obrti »SMREKA« G ornji Grad.

5. Na predlog kom isije za volitve 
in im enovanja je  izvolila nove sod
nike porotnike Občinskega sodišča 
Šoštanj in  še nekatere druge organe.

Na zasedanju 25. decembra 1969 je 
razpravljala:

1. O problem atiki km etijstva v ob
čini.

2. O izhodiščih za zbiranje sred
stev splošne potrošnje v  občini v  letu 
1970 in nekaterih  odlokih s tega pod
ročja.

3. O problem atiki financiranja 
zdravstvenega zavarovanja delavcev 
v letu 1970 in  soglasju k  sklepom 
skupščine kom unalne skupnosti so
cialnega zavarovanja delavcev Celje 
o določitvi prispevkov za zdravstve
no zavarovanje delavcev.

4. O odloku o dopolnitvi odloka o 
urbanističnem  in  zazidalnem  načrtu  
naselja Nazarje.

5. O poročilu delegata občine z 2. 
zasedanja delegatov v Skupščini SR 
Slovenije.

6. O poročilu kom isije za statu te 
delovnih organizacij, ki je  obravna
vala sta tu te  vseh šol v občini in  trg. 
podjetja »SAVINJA« Mozirje.

V tem  mesecu sta zasedala tudi 
svet za gospodarstvo in  svet za fi
nance, ki sta obravnavala gospodar
sko in finančno problem atiko, ki je 
bila na dnevnem  redu  seje skupščine 
občine dne 26. decem bra 1969.

Decembra so se sestale tudi na
slednje kom isije:

1. Kom isija za volitve in  imeno
vanja.

2. K om isija za vloge in  pritožbe.
3. K om isija za zadeve borcev ftfOV 

in invalidov.
4. Komisija za sta tu te  delovnih or

ganizacij.

Novo vodstvo občinske 
konference ZKS

Na prvi seji novo izvoljene občin
ske konference ZKS Mozirje, ki se je 
sestala v  M ozirju 5. decem bra 1969, 
so obravnavali rezu lta te  dveletnega 
dela. Za sek re tarja  občinske konfe
rence je bil ponovno izvoljen doseda
nji sekretar VENEK inž. Anton.

3 3̂,
■ , Al- ***< *

TVD P artizan  Mozirje, lastn ik  sm učarske vlečnice na Brdcah 
pri M ozirju, je  s to lično hišico zavaroval njen mehanizem . Še pred 
p rv im  snegom so pripravili smučišča, m edtem  ko so v  lanskem  letu 
opravili z buldožerjem  potrebna zem eljska dela. Smučišče je  torej 
nared.



GLIN-naš skupni interes
Gozdarstvo in  lesna industrija Na

zarje združujeta tri velike interese 
G ornje Savinjske doline. GLIN Na
zarje ustvarja  po podatkih SDK 
54,6 % celotnega dohodka G ornje Sa
vinjske doline.

GLIN im a pomembno mesto tudi 
v lesni industriji Slovenije. Za devet
mesečno obdobje je  po podatkih

Združenja za lesno industrijo  na še
stem mestu, po izplačanih osebnih 
dohodkih na petem  mestu, po ostan
ku dohodka in .podjetn išk i akum ula
ciji pa celo na tre tjem  m estu v lesni 
industriji Slovenije.

Iz teh podatkov lahko ugotovimo, 
da ni slučajno družbeni interes za 
razvoj »Gozdarstva in lesne industri
je« N azarje tako velik. Od razvoja 
podjetja je v veliki m eri odvisen raz
voj občine Mozirje.

Razvoj lesne industrije pomeni za 
občino:

— hitrejšo  gradnjo novih proizvod
nih zmogljivosti;

— hitrejšo  gradnjo  gozdno-kmeč- 
kih kom unikacij;

— hitrejšo  m odernizacijo obstoje
čih kapacitet.

M odernizacija nam  prinaša večjo 
akum ulativnost in m anjše število za
poslenih, nove proizvodne zmogljivo
sti, večjo finančno moč in  večje šte
vilo zaposlenih. Na rasti števila za
poslenih je  G ornja Savinjska dolina 
zainteresirana iz več razlogov:

— zaradi povečanja kupne moči 
prebivalstva, ki jo sprem lja razvoj 
terciarnih  dejavnosti ;

— zaradi zaposlitve tistega km eč
kega prebivalstva, ki na svojem po

sestvu ne m ore iti v korak z razvo
jem  gospodarstva in  standarda;

— zaposlitev m lade generacije — 
naravnega prirastka.

Gozdno-kmečke kom unikacije u- 
stvarjajo  možnost gospodarskega raz
voja tam, k je r bi bil razvoj brez ko
m unikacij nemogoč. Km et lahko po
stane postopoma tržni proizvajalec.

O vprašanjih  gospodarskega razvo
ja  Gozdarstva in  lesne industrije  N a
zarje in gospodarskega razvoja Gor
nje Savinjske doline sploh je  bilo 
zadnje čase na GLIN, v  ak tivu  ZK in 
sam oupravnih organih veliko pove
danega. Zdi se, da smo se tega v p ra 
šanja začeli v večji m eri zavedati ne 
samo v GLIN, pač pa v občini sploh. 
Sm atram , da je  že samo to dejstvo 
izredno pomembno.

Iskanje razvojnih poti pomeni za 
Gornjo Savinjsko dolino mnogo več 
kot razreševanje tudi velikih tekočih 
problemov gospodarjenja. Mnogo 
lažje je  pognati obstoječe dejavnosti 
v tek  kot iskati nove, ki m orajo doli
no spremeniti.

P ri sedanjem  številu strokovnih 
kadrov ne bi sm el biti problem 
učinkovitost gospodar j en j a.

Povsem drugo vprašanje in mnogo 
večji problem  pa je  poiskati boljše 
perspektive, h itrejši gospodarski raz
voj Savinjske doline. Za gospodarski 
razvoj »GLIN« je  zain teresirana ce
lotna dolina, saj je vsak Gornjesa- 
vin jčan tako ali drugače povezan s to 
gospodarsko organizacijo. V prvi v r
sti so za razvoj zain teresirani člani 
kolektiva te  organizacije, saj -je od 
razvoja podjetja tudi porast njihove

ga standarda, kar je  njihov dolgoroč
ni interes.

Tudi dolgoročni interes kmečkega 
prebivalstva ni različen od interesov, 
ki smo jih  omenili. Večina kmetov 
dobiva pretežni del dohodka iz goz
da. Dohodek iz gozda bo odvisen:

— od njegove storilnosti dela;
— od cene gozdnih asortimentov.
Za zvišanje storilnosti dela v

gozdni proizvodnji km et nim a veli
kih možnosti zaradi prevelike raz
drobljenosti gozdne posesti.

Velika verjetnost je, da ob visoki 
razvitosti tista industrija, ki je  km e
tu pred vrati, lahko plačala več, kot 
tista, ki bo zaradi oddaljenosti imela 
velike transportne stroške. To pa še 
ni vse. P ri m atični lesni industriji 
cena gozdnega asortim enta še ni za
ključek vseh odnosov. Ta industrija 
je tudi štipendirala kmečke otroke, 
nudila kredite iz poslovanja hranil- 
no-kreditne službe, gradila gozdno- 
kmečke komunikacije in sofinanci
ra la  razvojne programe za preusm e
ritev km etij. To pa je  tisto, k a r  km et 
danes potrebuje. Problem  gornjesa- 
vinjskega km etijstva je  problem  go
spodarskega razvoja. Ko bomo tu  na
redili korak naprej, bomo lahko n a
daljevali z razreševanjem  tistih  pro
blemov, ki smo jih  za ostale katego
rije  prebivalstva že rešili.

Poleg Gozdarstva in  lesne industri
je  N azarje lahko v  razreševanju teh 
problem ov bistveno prispevajo tudi 
km etijska zadruga in  drugi dejavniki 
v občini Mozirje.

Če hočemo, da bo naša gospodar
ska organizacija bolj posegla v go
spodarsko dogajanje, se m ora tudi 
sam a h itre je  razvijati. Tovarna iver- 
nih plošč je samo ena od faz na poti 
k tem u cilju. Gospodarsko organiza
cijo čakajo med samo izgradnjo to
varne in  po izgradnji velike naloge; 
naj jih  nekaj naštejemo:

Med izgradnjo moramo izcediti iz 
obstoječih dejavnosti čimveč sred-

(Nadaljevanje na 4. strani)

Gozdno skladišče bukove hlodovine

Oddelek za montažo rolet na okna. Rolete izdeluje poseben oddelek
obrata



GLIN-naš skupni interes
(Nadaljevanje s 3. strani) 
štev, kar mislimo doseči na več na
činov:

— z učinkovitim  planiranjem  in sti
m ulativnim  nagrajevanjem  zm anjša
ti vse v rs te  poslovnih stroškov;

— s sprejem om  poslovnih odloči
tev, ki bodo omogočale povečanje ti
ste proizvodnje, ki nam  finančno 
največ da;

— z norm iranjem  odgovornosti za 
vodstvo in  strokovne kadre;

— z zaostritvijo odgovornosti za 
stroške in  uspehe poslovanja;

— z večjo disciplino vseh zaposle
nih;

— z izločitvijo tistih  proizvodov, ki 
za podjetje finančno niso interesant-

2e naštete naloge bodo zahtevale 
polno angažiranje vodstva podjetja 
in strokovni kadri so tudi odgovorni 
za uspešno rešitev.

Podjetje čakata dve vrsti nalog, in 
sicer kratkoročne in  dolgoročne.

Kratkoročne naloge smo že naved
li. Z realizacijo teh nalog bomo po
večali m aterialno osnovo sam ouprav
ljanja. Izredno pomembno je torej, 
da se vseh teh  nalog zavedamo in 
ukrepam o čimprej, kajti zamujeno 
se ne da nikoli popolnoma nadokna
diti.

Gozdarstvo in  lesna industrija Na
zarje in z njo celotna G ornja Savinj
ska dolina, je  v  obdobju po osvobo
ditvi dosegla pomemben gospodarski 
razvoj. Od dosežene stopnje gospo
darskega razvoja je  treb a  hitreje 
kreniti naprej. P repričan sem, da bi 
že sama zavest o pomenu strokovne
ga dela lahko k  tem u cilju veliko 
prispevala. Sprem eniti bomo morali 
miselnost, ki je ponekod v Sloveniji 
že zdavnaj prem agana. Iz sprem enje
ne miselnosti lahko p rihaja bistveno 
drugačen odnos do strokovnega dela 
in  kadra. V »GLIN« smo si trenutno 
zadali tako velike naloge, da brez 
ak tiv iran ja  novih možnosti, ki jih 
lahko nakažejo samo strokovni kadri, 
sploh ni možnosti za dvig realnega 
standarda v naslednjih treh  letih.

Prepričan pa sem, da so naši stro
kovni kadri, če jih  bomo znali orga
nizirati in usm eriti v  iskanje novih 
možnosti, sposobni ustvariti pogoje 
za dvig realnega standarda vseh de
lavcev. Ali bomo uspeli? Na to vpra
šanje bo dal odgovor v naslednjem  
obdobju kolektiv »Gozdarstva in les
ne industrije«  in  cela gornjesavinj- 
ska javnost.

Teža problem a pri iskanju novih 
možnosti bo večji problem s kadrov
ske kot z m aterialne plati. Od stro
kovnega kadra  bo v največji meri 
odvisno, če bomo na poti povezova
n ja velikih interesov Gornjesavinjske 
doline uspeli. Uspeli bomo, če bomo 
znali v podjetju  med kolektivom 
ustvariti tako družbeno in  delovno 
vzdušje, ki bo vabljivo za kvaliteten 
strokovni kader. Ce bomo uspeli, 
nam  bodo tisti cilji, ki so nam  znani 
danes samo v grobih obrisih, znani v 
relativno k ratkem  času do podrobno

sti. Nujno je nam reč, da gre proces 
zorenja idej vsaj vzporedno z m a
terialnim i možnostmi, če ne pred 
njimi.

Na tej poti moramo uspeti. Vod
stvu podjetja, kam or štejem  vse stro
kovne kadre od delovodje do direk
torja, bo v  veliko pomoč podpora in 
razum evanje sam oupravnih organov 
in družbeno-pohtičnih organizacij 
»Gozdarstva in lesne industrije« in

drugih družbeno-političnih organiza
cij občine Mozirje.

Sm atram o, da ni razlogov, da te 
podpore ne bomo dobili, če bomo 
uspešni, saj gre za to, da bodo in te
resi G ornje Savinjske doline še moč
neje povezani, in  sicer na višji stop
nji gospodarskega in družbenega raz
voja.

Prispevek napisal: Dipl. oec. Ivan 
K ram er

Pogled na žagalnico od zadnje strani. Levo: celjenje in robljenje desk. 
Desno zgoraj: transporter za prizmirane deske, ki potujejo od polnojar- 

menika do sortirnega žleba direktno

D avčna u p ra v a  S kupščine  občine  M ozirje  iz d a ja  n a  pod lag i 173. in  174. 
č lena  zakona o p risp ev k ih  in  d a v k ih  o bčanov  (U radni lis t  SRS, št. 7/69)

P O Z I V
k  napoved i za odm ero  p risp ev k o v  in  d avkov  občanov  za le to  1969 in  1970

Rok za v ložitev  napoved i je  31. 1. 1970.
N apovedi m o ra jo  v ložiti n a  p re d p isa n ih  ob razcih  n a s le d n ji zavezanci:
1. zavezanci za p risp ev ek  iz osebnega do h o d k a  od  sa m o sto jn eg a  o p rav 

l ja n ja  o b rtn ih  in  d ru g ih  gosp o d arsk ih  d e jav n o s ti;
2. zavezanci p risp ev k a  iz osebnega dohodka od sa m o sto jn eg a  o p ra v lja n ja  

in te le k tu a ln ih  s to ritev  ;
3. zavezanci za p risp ev ek  iz sk u p n eg a  dohodka občanov  (zavezanci, k i so 

im eli v  le tu  1969 več  k o t 20.000 d in  osebnih  dohodkov);
4. zavezanci za d avek  n a  d ohodek  od sta v b  »vsi la s tn ik i s ta v b , razen  

k m e tijsk ih  gospodarstev  in  tis tih , k i im a jo  že p rizn an o  začasno 
davčno  o p ro stitev  od nov ih  s ta n o v a n jsk ih  hiš«;

5. jugoslo v an sk i d ržav ljan i, k i im a jo  s ta ln o  b iv a lišče  n a  o bm očju  občine, 
im ajo  p a  p rem o žen jsk e  p red m ete  zun a j občine  ozirom a s ta ln e g a  b i
v a lišča  v  Ju g o s lav iji ozirom a tu jin i:  poslovne stav b e , počitn išk e  hiše, 
s ta n o v a n jsk e  hiše , s ta n o v a n ja  v  e tažn i la s tn in i, stav b išča  in  d ruge  
n e p rem ičn in e  m o ra jo  p rig la s iti p r i  tu k a jšn ji  d av čn i u p rav i;

6. Z avezanci, k i p la č u je jo  p risp ev ek  v  p av ša ln em  le tn e m  znesku , m o ra jo  
d a ti p o d a tk e  za o b d av č itev  le  n a  zah tev o  o b č inskega u p ra v n e g a  o r 
gan a  d av čn e  službe.

Z avezanci p risp ev k a  od o b r tn e  d e ja v n o s ti pod  točko  1. teg a  poziva  v la 
ga jo  nap o v ed i za le to  1969 in  1970.

Za le to  1969 v lagajo  n ap o v ed i le  t is t i  zavezanci, k a te r im  se od m erja  
p r isp e v e k  p o  d e jan sk em  doh o d k u  — po p re te k u  le ta  in  d a  n iso  b ili ob 
d av čen i po p av ša ln i le tn i osnovi za le to  1969, Za le to  1970 p a  v lag a jo  n ap o 
ved i zavezanci, k a te r im  se o d m e rja  p risp ev ek  po pav ša ln i le tn i  osnov i — 
p av ša lis ti. Za p av ša lis te  se ne  sm a tra jo  zavezanci, k i so im eli v  le tu  1969 
več  k o t 15.000 d in  čis tega  do h o d k a  ozirom a so p re je li od o b č in sk eg a  u p ra v 
neg a  o rg a n a  d avčne službe odločbo za obvezno v o d en je  poslo v n ih  k n jig  
za le to  1970. . . ,

Z avezanec, k i  je  do lžan  v lo ž iti nap o v ed  za odm ero  p risp e v k a  m  davka, 
pa  je  n e  vloži v  ro k u , k i je  določen  v  jav n em  pozivu, m o ra  n a  ra č u n  pove
čanega p r isp e v k a  ozirom a d av k a  p lača ti 5 % od o d m erjen eg a  zneska. Ce 
zavezanec ne  v loži nap o v ed i z odm ero  p risp ev k a  ozirom a d a v k a  n it i  v  po 
znejšem  ro k u  n a  v ro č e n  osebn i poziv, m o ra  p la č a ti n a  ra č u n  povečanega 
p risp ev k a  ozirom a d a v k a  10 % od o d m erjen eg a  zneska.

P o tre b n e  tisk o v in e  o n ap o v ed i za odm ero  p risp ev k o v  in  d av k o v  za vse 
k a te g o r ije  zav ezancev  so n a  razpo lago  p r i p r is to jn ih  k ra je v n ih  u rad ih , 
za obm očje M ozirje  in  p r i  d av čn i u p ra v i SO M ozirje . „DAVČNA UPRAVA 

SO M O ZIRJE



Urbanizacija — pogoj za smotrno izgradnjo 
in racionalno upe rabo zemljišč

(Nadaljevanje s 7. strani)
Na območju G ornje Savinjske do

line je  po zadnjih podatkih 3.305 sta
novanjskih hiš, od tega 71 v  druž
beni lastnini. To predstavlja približ
no 3.700 stanovanj, oziroma 4.200 go
spodinjstev. Po območjih krajevnih
skupnosti je  stanovanjski fond in 
prebivalstvo porazdeljeno takole:

K rajevna
skupnost Stan. hiš Prebivalcev

Mozirje 646 2855
Nazarje 454 2051
Gornji Grad 564 2659
Solčava 143 687
Luče 377 1802
Ljubno 601 2829
Rečica 520 2237

Stanovanjska izgradnja na področ-
ju  G ornje Savinjske doline raste  iz
leta v leto. To najboljše ilustrirajo
podatki o številu izdanih gradbenih
dovoljenj v zadnjih 6 letih

-  le ta 1963 35
— leta 1964 41
-  leta 1965 76
-  leta 1966 77
-  leta 1967 95
-  leta 1968 108
Z gospodarskim napredkom  pa bo

število gradenj še h itre je naraščalo.

IV. Komunalna opremljenost:
K er je  koncentracija prebivalstva 

na področju G ornje Savinjske doline

minimalna, za sedaj ni izrazitih raz
lik med komunalno oprem ljenostjo 
večjih naselij ter ostalih k rajev  in 
zaselkov.

Vsa naselja v  občini so elektrifici
rana. Na področju občine je  preko 40 
trafopostaj za nizkonapetostno napa
jalno omrežje, prav tako pa je  bila 
pred nekaj leti zgrajena v Nazar jih  
velika razdelilna trafopostaja, ki za
došča tudi za daljšo perspektivo.

Precej slabše stanje je na področju 
telefonskih in  ostalih zvez. Telefon
sko omrežje je  dotrajano, tako da 
predstavlja resno oviro za nadaljnje 
normalno poslovanje vseh dejavni
kov na področju občine. V endar vse 
kaže, da bo na tem  področju že v 
letu 1970 dosežen velik napredek, ko 
bosta Mozirje in Nazarje priključena 
na avtom atsko telefonsko omrežje, 
dokončna rešitev in  avtom atizacija 
celotnega telefonskega om režja na 
področju občine pa bo izvršena do 
leta 1980.

Gostota cestnega om režja je v naši 
občini nizka. Gostota cestnega om re
žja je  odvisna tako od razvitosti go
spodarstva kot od konfiguracije te 
rena oziroma drugih potreb in  pogo
jev. Vsi ti razlogi v naši občini niso 
ugodni za ugodnejši razvoj in širje
n je cestnega omrežja.

Tako imamo sedaj v občini nasled
njo dolžino cest:

K ategorija
Celotna 
dolžina 
v km

Rekon
stru irane 
in  asfalti
rane v km

republiške ceste II. reda 64 30
občinske ceste III. reda 17 14

IV. reda 54 2

Poleg tega pa imamo v občini pre
ko 100 km gozdnih cest, ki istočasno 
služijo za povezavo naselij oziroma 
javni promet.

Večina naselij G ornje Savinjske 
doline ima urejeno vodno oskrbo z 
javnim i ali zasebnimi vodovodi. Ta
ko je  preko 90 %  prebivalstva oskr
bljeno s pitno in sanitarno vodo iz 
higiensko urejenih vodovodnih na
prav. Vendar so nekateri vodovodi 
zastareli in  potrebni obnove, ali pa 
im ajo prem ajhne kapacitete, tako da 
nas na tem  področju čakajo v na
slednjem obdobju velike naloge.

Najslabše je  stanje na področju 
odvajanja odpadnih vod oziroma ka
nalizacije. Nobeno naselje Gornje 
Savinjske doline nim a popolnoma 
urejene kanalizacije. Tako večina od
padnih vod odteka površinsko, oziro
ma v  podtalnico. N ikjer tudi niso na
pravljene čistilne naprave, am pak so 
obstoječe kanalizacije speljane di
rektno v Savinjo oziroma Dreto. Zato 
nas čakajo velike naloge, da k  obsto
ječim  7 km  kanalizacijske mreže do
dam o nova omrežja in  uredimo 
ustrezne čistilne naprave, da ne bo
mo onesnaževali naših čistih voda, ki 
so v  sodobnem svetu tako redke.

S tem  sem poskušal osvetliti osnov
ne značilnosti, ki poleg nešteto d ru 
gih vplivajo na oblikovanje in  začr
tovanje urbanistične politike na pod
ročju naše občine. V prihodnji šte
vilki pa bom podal osnovne podatke 
iz urbanističnega program a občine, ki 
postavlja prognoze razvoja na pod
ročju naše občine v naslednjih 30 le 
tih.

I. Kos

Občinski
Svet za prosveto in kulturo 

Skupščine občine Mozirje je  na 
svoji seji dne 17. novembra 1969 
razpravljal o poročilu, ki ga je  p ri
pravil oddelek za občo upravo in 
družbene službe o stanju  štipendi
ran ja  in dajanja pomoči za šolanje, 
o kulturnih skupnostih in financi
ran ju  kulturnih dejavnosti, ki ga je 
dala v javno razpravo v ta  namen 
imenovana republiška komisija. Mi
mo tega pa je  bil svet seznanjen 
tudi s sklepi občinske skupščine, ki 
so bili sprejeti na zadnji seji, o 
kritičnem  stanju, v katerem  je 
stavba šole na Lepi njivi, ki ga 
je ugotovila posebna komisija. 
Končno pa je  obravnaval tudi nak
nadno vložene prošnje za dodelitev 
štipendij oziroma pomoči za šo
lanje.

Po razpravi je svet sprejel ne
katere sklepe in stališča.

štipendijski sklad
Glede štipendijske politike v bo

doče je sprejel stališče, da je po
trebno nadaljevati z že pred  letom 
začeto akcijo o ustanovitvi občin
skega sklada za štipendiranje, h  ka
terem u naj bi pristopile vse de
lovne organizacije te r tako zagoto
viti enotno in uspešno štipendiranje 
in šolanje nadarjeni mladini, ki se 
zaradi socialnih razm er težko šola 
ali se sploh ne šola kljub nadpov
prečnim  učnim uspehom, ki jih  do
sega na osnovni šoli. Posebna sku
pina bo na podlagi razprav o tem 
vprašanju sestavila dokončne za
ključke in z njim i seznanila občin
sko skupščino, ki naj o njih  sprej
me ustrezne sklepe.

K ar se tiče razprave o osnutku 
republiškega zakona o  kulturnih 
skupnostih in financiranju kultur
nih dejavnosti, se je pokazalo po
trebno, da naj bi se z zakonom do

ločala tudi stopnja minimalnih vi
rov, ki bi se stekali za financiranje 
kulturnih dejavnosti. Poleg tega je 
sprejet predlog, da se dopolni za
kon tako, da občinska skupščina za 
opravljanje nalog, ki izhajajo iz te
ga zakona, ni dolžna ustanoviti po
sebne skupnosti, temveč da sme 
pooblastiti za opravljanje teh nalog 
neko drugo organizacijo, konkretno 
m orda Občinsko zvezo kulturno-pro- 
svetnih organizacij, ki že doslej de
jansko povezuje vse na območju 
občine obstoječe kulturno-pro- 
svetne institucije.

Na kraju  je  svet zavzel stališča, 
da se o osnutku zakona še nadalje 
razvija javna razprava, v katero je 
potrebno vključiti vse zainteresirane 
organizacije, da o njem  izrečejo svo
je mnenje in m orebitne predloge.

Stanko Prodnik



G alerija  » J a k i«  N a za rje
V galeriji »Jaki« Nazarje, ki je  bi

la zgrajena v  le tu  1968, se je  v  letu 
1969 odvijalo zelo bogato kulturno 
življenje. S likar — um etnik Jože 
HORVAT-JAKI’ je  v preteklem  letu 
doma in v  tu jin i pobiral blesteča pri
znanja kritikov in  javnosti. O njego

vi osebnosti, njegovem slikarskem  
delu in  življenju je bilo že veliko na
pisanega. O njem  so pisali že skoraj 
vsi najbolj cenjeni časopisi. Naš obisk 
pri n jem  ni imel namena, da tudi mi 
za naše občane, pripravim o intervju, 
s katerim  bi vam  predstavili njegovo

osebnost, saj ga poznamo iz vsako
dnevnega življenja, ko se srečujemo 
z njim  na cesti in  opazujemo njegove 
stvaritve, ki jih  lahko srečamo po 
vsej dolini. Naš nam en je  bil, da vam  
v kratkem  sestavku predstavim o an
gažiranost našega um etnika in kul
turno dejavnost v galeriji »JAKI«.

Uredništvo: Naše občane bo prav 
gotovo zanimalo, k je  vse ste v  pre
teklem letu razstav ljali in kakšni so 
vaši načrti za letos?

JA K I: R azstavljal sem v  Kolnu, 
Mainzu, Diisseldorfu, Augsburgu, 
Munchnu, Rimu, Milanu, na Bledu in 
v N azarjah. Vse razstave so bile 
dobro obiskane in  zelo ugodno spre
jete od stran i javnosti te r  znanih k ri
tikov.

Program  razstav  za letošnje leto je 
zelo obsežen. V jan u arju  odpiram 
razstave v Zurichu in  S tuttgartu . Ne
koliko kasneje v F rankfu rtu  in  še v 
drugih m estih . V erjetno tudi New 
Yorku. Celoten program  razstav in 
moje angažiranosti je  izredno obse
žen.

Uredništvo: G alerija »JAKI« v  Na
zarjah  je že dobila svoje m esto med 
slovenskimi galerijam i. V njej so v 
preteklem  letu bile tr i razstave. Kaj 
predvidevate za to  leto?

JA K I: V galeriji sta  razstavljala 
K onrad in  Jože PETERNEL, slikarja  
sam orastnika iz Žirov. Sam sem raz
stav lja l dvakrat. P rvič ob prilik i raz
stave del, k i so b ila nam enjena za Iz
gradnjo nove šole v Mozirju. (Na raz
stavi je  bilo preko petdeset del). Pred 
k ratk im  pa je  bila odprta razstava 
ciklusa m in ia tu r in  grafik  v  lesu. Ob 
priliki otvoritve te  razstave sta sode
lovala tržaška glasbenika zakonca 
PAHOR s koncertom  za flavto in 
čembalo.

V tem  le tu  se bo odvijal program  
razstav  v  nazarski galeriji naprej. 
Med prvim i bo razstav ljal eden n a j
bolj znanih  učencev »Hlebinjske šo
le« Ivan LACKOVIČ.

Delo in snovanje našega um etnika 
iz Nazarij sta, kakor smo lahko za
sledili iz njegovih besed, velika. 
U redništvo glasila želi, da vse svoje 
načrte, ki jih  im a za to  sezono, u re
sniči in s tem  ponese im e naše doline 
širom po svetu.JAKI: Konji — risba, tuš 1969

Savinjsko splavarstvo II.
Na prvi sestanek o splavarstvu je 

uredništvo že prejelo nekaj pisem 
in pripom b. Veseli smo jih  in  pro
simo, d a  nam  še pišete; veseli nas, 
da vam  je  članek bil všeč, in  upamo, 
da vam  bodo tudi naslednji.

O PRIPRAVAH ZA SPLAV:
Za sečnjo in  spravljanje lesa so se 

brigali lastn ik i gozdov ali pa kupci, 
če so kupili les na štoru.

Les so sekali vse leto. Drevesu na 
tleh so odstranili veje in  v rh  te r ga 
razžagali na 4 m  dolge hlode-plata- 
nice. Te so belili (od aprila do sre
de avgusta) ali kresali (jeseni). Rav
nali so še drugače. Drevesu, ki so ga 
posekali jun ija , ju lija  avgusta, so od-

stranili le veje, ne pa vrha, da je 
ležalo na n jem  obeljeno ali okresa
no do dva meseca. Tako se je  deblo 
bolje sušilo in  les ni pokal. Ko je  
m inil določeni čas, so odstranili v rh  
in razžagali deblo na platanice. Na 
m estu so navadno les tudi zm erili.

Nato so les vlačili s konji do drč, 
vode ali ceste. D rča je  naraven žleb 
na pobočju, po katerem  se spušča les 
pozimi v  dolino. K adar te  ni bilo, so 
napravili žleb iz hlodov; če je  bil na 
tleh, so ga im enovali lojta, če je  bil 
nad zemljo, pa riža.

P ri spuščanju lesa po pobočju 
so govorili delavci poseben jezik, ki 
ni imel bogatega besednega zakla

da, a  jih  je  varoval nesreče. Ko je 
spodnji bil pripravljen, je  sporočil to 
navzgor z besedo »kergo«. Ko je  spu
stil platanico, je  jav il zgornji navz
dol z besedo »varde«. »Ub auf« je 
pomenilo, naj bi spuščanje preneha
lo, »johi«, da se je  ustavilo. Izgovar
java teh besed je  b ila zategla in  glas
na. Na koncu drče, lo jte ali riže so 
nagrm adili les na bolj ali m anj dolg 
kup, ki se je  im enoval fendra.

Do vode spravljeni les so plavili. 
P latanice so zm etali v  vodo, da jih  
je nosila. Na cilju  so s stolicami u- 
stavljali les, ga nafendrali in spravili 
na kupe ob vodi.

(N adaljevanje n a  12. strani)



Pospeševanje turizma v gorskem gozdnem svetu
V podatkih o gospodarskih giba

njih  pri nas zasledujem o že nekaj le t 
številke, ki močno izstopajo iz sploš
nega gospodarskega gibanja. Te šte
vilke nam  govorijo o turizm u kot no
vi in nastajajoči gospodarski panogi, 
ki se veliko h itre je  razvija, kot vse 
ostale gospodarske panoge. P ri tem  
opažamo, da dobivajo na pom enu v 
zadnjem  času pri turističnem  raz
voju poleg našega m orja tudi gorski 
predeli, posebno tisti, k i jih  porašča
jo lepi gozdovi.

Takšno povečanje števila obisko
valcev gorskih gozdnih pokrajin  je 
posledica našega geografskega polo
žaja, saj vodijo preko naše dežele 
glavni turistični tokovi iz srednje 
Evrope na obale Jadranskega, Sredo
zemskega in  Črnega m orja. Zaradi 
tega je  obisk tujcev v  našem  gor
skem gozdnem svetu, ki se odlikuje 
z izjem no lepoto pokrajine, vse večji, 
h itro  večanje števila m estnih prebi
valcev pri nas pa nam  zagotavlja, da 
bo vedno več tudi domačih obisko
valcev, ki bodo iskali potreben poči
tek v  gorskih gozdnih predelih Slo
venije.

Trditev, da bodo ljud je v vedno 
večjem  številu iskali m irne gorske 
gozdne vasi p ri nas lahko podkre
pimo še z mnogimi dodatnim i dej
stvi. Število prebivalcev pri nas in 
okoli nas je  in  bo tudi v  bodoče h i
tro  naraščalo, pri tem  pa bo odnos 
mestnega prebivalstva vedno večji. 
S h itrim  gospodarskim napredkom  
pri nas in v srednji Evropi rastejo  
stalno tudi realni zaslužki in  ljud je 
lahko vedno več denarja porabijo za 
dopuste in  izlete v  naravo, s tem  pa 
se tud i krog dopustnikov stalno širi. 
P roduktivnost dela z novimi stroji 
in sodobno organizacijo se h itro  v e 
ča in  ljud je im ajo vedno več proste
ga časa, ki ga lahko porabijo za od
dih in  dopuste, ob h itrem  razvoju 
motorizacije te r  javnih  transportn ih  
sredstvih pa lahko h itro  in  razm e
rom a poceni pridejo iz mest v  gor
ske gozdne pokrajine, ki so jih  p ri
bližale m estu v  zadnjem  desetletju 
še številne gozdne ceste. V m estih so 
ljud je natrpan i na m ajhnem  prosto
ru, ozračje je  onesnaženo od indu 
strijsk ih  in  izpušnih plinov, vse to  in 
stanovanjska stiska sili ljudi, da se 
vedno m očneje zatekajo v  nepokvar
jeno prirodo, posebno tja  k je r  je 
mnogo gozdov.

N aštete ugotovitve, ki bi jih  lahko 
podkrepili s številnim i količinskimi 
podatki p ri nas, posebno pa v  osta
lem alpskem  svetu, zgovorno govo
rijo  o tem, da spada turizem  z vse
mi svojimi sprem ljajočim i dejavno
stm i med na jh itre je  razvijajoče se 
in najbolj ekspanzivne dejavnosti 
naše m oderne dobe. Ta gospodarska 
dejavnost je  omogočila že preneka- 
teri alpski dolini Evrope, da je  z raz
vojem  turizm a in  rekreacijo, kot se 
im enuje oddih ljudi v naravi, doseg
la visoko stopnjo gospodarskega b la
gostanja. Če je  tem u tako v  ostalem 
alpskem  svetu, zakaj ne bi tega dej
stva upoštevali tudi v našem  sloven

skem gorskem svetu, ki po svojih na
ravnih lepotah prekaša mnogo tu ri
stično močno razvitih  pokrajin  na
ših bližnjih sosedov.

Pota za to, da bi lahko dosegli po
stavljeni cilj pa seveda niso enostav
na in  tudi ne lahka, vendar daje naš 
družbeni in  gospodarski razvoj v 
zadnjem  obdobju dovolj jamstev, da 
se lahko v slovenskem gorskem gozd
nem  svetu in  na m arsikateri gorski 
km etiji dosedanjim a običajnim a de- 
javnostim a kot sta  gozdarstvo in 
kmetijstvo, pridruži še tre tja , izrazi
to blagovna dejavnost — turizem.

Sestavku je  obseg preskrom no od
m erjen, da bi lahko odgovorili celo
vito na vprašan je kako omogočiti 
gorskim km etijam , da se vključijo v 
turistično dejavnost, saj je  to samo 
ena od možnosti za reševanje gospo
darskih problemov gorskih km etij, 
poleg tega pa m orajo b iti za takšen 
razvoj predhodno izpolnjeni vsaj ne
kateri drugi pogoji, ki jih  pri tem  ne 
kaže zanem arjati.

Nekatere osnovne pogoje, ki jih  
naj izpolnjujejo gorske km etije, da 
bi lahko sproti spregovorili še o tem, 
če je  te  pogoje možno ustvariti pri 
nas na širših osnovah.

V kmečki turizem  se bodo najlažje 
vključevale tiste km etije, ki jih  je 
zajel že val preusm eritev v speciali
zirano tržno proizvodnjo na osnovi 
dobro proučenih ureditvenih načrtov 
km etijskih strokovnjakov. Na takš
nih km etijah, ki so preusm erile svo
jo proizvodnjo, jo m ehanizirale in 
delo na km etiji močno posodobile, 
bodo km etje km alu  opazili, da je  
k ljub  dosedanjem u pom anjkanju de
lovne sile, rok na km etiji dovolj in  
preveč. Žena se bo na takšni p re
usm erjeni km etiji lahko posvetila 
predvsem  gospodinjskim opravilom  
in  delu s turisti, mož pa opravil vse 
potrebno v hlevu in  na pašnikih.

Turistični razvoj v  gorskem gozd
nem  svetu se bo dotaknil predvsem  
tistih  gorskih km etij, k i im ajo p ri
m erno urejen  dostop z avtomobili. 
M otorizacija je  nam reč tisti pojav, 
ki v zadnjem  času, lahko bi rekli 
skoraj izključno, pripelje mestnega 
človeka h itro  in  udobno do gorskih, 
gozdnatih krajev. Ta važen pogoj za 
uspešno vključevanje gorskih km etij 
v turistično gospodarstvo v  zadnjem  
času uspešno spolnjujejo gozdno go
spodarske organizacije, ki so precej
šen del razpoložljivega denarja  na
m enile za gradnjo gozdnih cest. G ra
dijo nam reč letno nad 520 km  teh 
cest, od tega samo po km ečkih go
zdovih preko 350 km. M arsikatera 
slovenska gorska km etija  je  bila na 
ta  način povezana s sodobno avto
mobilsko cesto, ki omogoča h ite r do
stop turistov  do nje.

Za gorske km etije, ki se bodo 
usm erile v turizem  je tudi važno, da 
ležijo v sicer turistično razvitem  oko
lju, ki je  po svoji urejenosti, p ropa
gandni dejavnosti, kom unalni u re je 
nosti in  zlasti po prizadevnih tu r i
stičnih organizatorjih  m ikavno za 
številen obisk turistov.

Samotarski poskusi gorskih kme
tov, da se vključijo v turizem, v sicer 
lepih in  zanimivih gorskih predelih, 
ki pa niso vsaj malo turistično raz
viti, bodo prej obsojeni na neuspeh 
kot v tistih predelih, k jer obstaja že 
vsaj malo turistične tradicije, vendar 
tudi pri tem  ne kaže zanikati izreka, 
da »izjema potrjuje pravilo«.

Pomembno je, da se gorski km etje 
čim prej začno zavedati možnosti, ki 
jim  ga daje pri njihovem napredku 
turizem  in da v okviru svojih samo
upravnih  pristojnosti, ki jih  im ajo v 
km etijskih zadrugah in v bodočih 
sam oupravnih skupnostih gozdnih 
gospodarstev, terjajo  od teh organi
zacij, da tudi one poskrbijo za 
ustvarjan je pogojev, ki so potrebni 
za hitrejši razvoj kmečkega turizm a.

Gorskim kmetom v njihovem  last
nem interesu ne sme biti vseeno, k a 
ko delujejo turistična društva v n ji
hovih k rajih  in kako krajevne skup
nosti urejujejo v teh k rajih  kom u
nalne naprave, ki služijo tu ristične
m u gospodarstvu. U rejanje sm učar
skih žičnic in vlečnic, kopališč in 
raznih  igrišč v posameznih k rajih  ne 
bi smela biti skrb samo ozkega k ro
ga vaščanov ali peščice turističnih 
delavcev, temveč je  smotrno, da te r
ja jo  in  tud i omogočijo graditev teh 
naprav  vsi prebivalci določenega 
kraja , tudi okoliški km etje, ki bodo 
imeli mogoče ju tri ob urejevanju  
svojih km etij v turistične nam ene 
zagotovljene goste, ki bodo že čakali 
na ureditev km ečkih penzionov in  
jih  tudi napolnili.

Razvoj turizm a v gorskem gozd
nem  svetu je  sicer močno odvisen od 
osnovnih pogojev, ki smo jih  našteli 
do sedaj, vendar p ri tem  ne smemo 
mimo ohran jan ja lepote pokrajine, ki 
im a lahko prav v gorskem km etu 
svojega velikega zaščitnika, pa tudi 
brezobzirnega uničevalca.

'P reusm erjanje gospodarstva in po
speševanje turizm a v gorskem svetu 
ne moremo prepustiti samovolji ali 
tržnim  zakonom; s tem  bi se morala 
pečati posebna strokovna institucija 
in čeprav je  za Slovence kot pretež
no gorski ali alpski narod ohranitev 
gorskih km etij izredno velikega po
mena, nim am o te  institucije in za
ostajam o pri reševanju tega proble
m a daleč za ostalimi alpskim i narodi.

Branko K orber

»Savinjske novice« iz h a ja jo  m e
sečno — izdaja  SO M ozirje, GLIN 
N aza rje  in  ZK Z M ozirje — U re ju 
je  u re d n išk i o dbor — G lavni in  
odgovorn i u re d n ik  H u b e r t  H ER- 
CEK — U redn ištvo  in  u p ra v a : Mo
z ir je  175, te le fo n  M ozirje  12 in  30 
— Z iro  raču n  p r i  SDK eksp . M o
z ir je  št. 5076-637-56 — S av in jsk e  
nov ice  glasilo  SO M ozirje  — R o
kopise , ob jave  in  oglase za  vsako  
štev ilk o  sp re jem am o  do p e tin 
d v a jse teg a  v  m esecu  — T isk  in  
k liše ji G P »CELJSKI TISK« C elje



Savinjsko
splavarstvo

(Nadaljevanje z 10. strani)
Za flos so rezali deske, rem eljne 

ali štafle, in  late. Deske so bile na 
obeh koncih enako široke, ali na enem 
bolj, na drugem  m anj. S lednje so 
imenovali konično blago. 5 cm debe
le deske so bile podnce, 4 cm debele 
punkladn, 3 cm debele petfirklarce, 
2,5 cm debele colarce, 2 cm debele 
stropnice, 1,5 cm debele gmajnšce, 
1,3 cm debele p a  šviglni.

P ri zlaganju  blaga v  arpe, to je 
votle prizme, je  ločil žagar debelino 
od drobne robe, ki so jo imenovali 
vodnarski flois. K debelini je  spada
lo vse blago razen ozkih stropnic, 
švigelnov, rem eljnov in  lat. Žagar je 
dobival svojo plačo po številu tržnih 
ali žagnih flosov, razen v  nekaterih 
prim erih. V tržn i ali žagni flos je  
šlo 50 podne, 400 šviglnov, 100 re 
m eljnov ali 400 lat. Deske so proda
jali na tržni flos ali prostorninski 
meter, tako tudi nekaj remeljnov, 
ostale rem eljne, tesani les in  hlode 
le na prostorninski m eter, a krajce 
ali k ra jn ike  po komadu. Flos je  na
stal takole: Na bregu tik  ob vodi, na 
vezi, so položili na tla  hlode, da Je 
splav lahko zdrknil, kadar so ga 
»udirali« na vodo. Na to podlago so 
naložili 18 do 23 zvezkov desak ali 
fašev, ki so bili iz treh  sklepov ali 
skokov, segajočih drug v drugega. 
Vsak je  im el 5 do 12 desak, k ar je 
bilo odvisno od n jih  debeline. Faše 
so z žico zvezali in  privezali na vsako 
izmed treh  prečnic.

Splav je  b il navadno 4 m  širok in 
približno tr ik ra t tako dolg. Če je bil 
le dvakra t tako dolg, torej splav iz 
dveh sklepov, se je  im enoval kuzla.

Poleg opisanih vezanih splavov so 
bili še zbiti. Te so zbijali iz stavbne
ga lesa; tesanega ali netesanega in 
jih  imenovali hlodovce. K er so jih  
delali iz 10 do 16 m  dolgih hlodov, se 
niso šibili ali upogibali, bili so torej 
zelo okorni in  nerodni. Ko so splav 
zrušili na vodo in  ga privezali, so 
ga obložili, to je  naložili na prečnice 
še rezanega lesa. Boka so zavarovali 
z dvem a dolgima gibljivim a ran ta- 
ma, za odrivanje vode pa so opremili 
splav spredaj in zadaj s po enim ve- 
sovnikom. Za vožnjo preko jezov je 
im el vsak splav na levi in desni stra
ni spredaj po en rog, sestavljen iz 
dveh desak. Roga sta preprečila, da 
bi se splav zapičil v dno struge in  
se razbil. Ko n ista  bila več potrebna, 
so ju  sneli (pod Polzelo).

P ri vezanju  in  zbijanju  splavov so 
se pred  kakim i 40 leti posluževali le 
lesenih cvekov in  trt. Namesto teh so 
zadnja le ta  uporab ljali žeblje in žico, 
le p ri vesovniku ne.

P rihodnje nadaljevan je  — zadnje — 
o vožnji s flosom.

F. Steiner

Opozorilo živinorejcem !
Tako kot v prejšnjih  letih, bo tu

di letos v januarju, februarju in 
marcu veterinarska postaja Mozirje 
izvedla popis vseh krav in telic ter 
pobrala pavšalno skočnino tako, kot 
je  določeno v občinskem odloku o 
organizaciji reprodukcijske službe 
v govedoreji.

Da ne bi bilo pozneje nepotreb
nih pritožb, vas želimo seznaniti z 
nekaterim i osnovnimi načeli, ki nas 
vodijo pri tem delu.

Takoj na začetku naj povemo, da 
bo kljub podražitvam raznih stori
tev in materialov, ostala za letos 
pavšalna skočnina nespremenjena 
t.j. 45 din za plemenico.

Popisovalec je  dolžan, s pooblasti
lom občinske skupščine, popisati in 
pobrati pavšalno skočnino za vse 
krave in telice, ki so 1. januarja 
stare vsaj 10 mesecev, praviloma 
pa od vseh telic, ki bodo v tem 
letu sposobne za oploditev. Popiso
valec ima nalogo ugotoviti število 
plemenic v hlevih (4. člen odloka).

Pavšanlo skočnino, ki ni bila pla
čana ob popisu, izterja pozneje s 
pribitkom  izterjevalnih stroškov 
občinski finančn organ (5. člen od
loka). Zato priporočamo živinorej
cem, da plačajo skočnino že ob 
popisu plemenic, da bi se tako izog
nili plačilu izterjevalnih stroškov.

Osemenjevalec in rejec priznane
ga bika ne smeta sprejeti za oprav
ljeno odploditev plačila ali nagrade 
od rejcev plemenic ampak zahteva
ta le veljavno potrdilo o plačani 
skočnim, ki pa velja samo do 31. de
cembra v tekočem letu (9. člen od
loka).

V eterinarska postaja je  dolžna 
vrniti pavšalno skočnino živinorej
cu, če pavšala ni izkoristil pa je:

1. plemenico prodal za zakol,
2. plemenico prodal za pleme iz

ven obm očja občine,
3. za plemenico sklenil pogodbo 

o pitanju,
4. v prim eru pogina plemenice,
5. če plemenica v tekočem letu ni 

bila sposobna za oploditev zaradi 
težjih plodnostnih motenj ali dru
gih opravičenih razlogov kot je  tež
ja  bolezen ali operacija.

V vsakem od naštetih  primerov 
je  rejec dolžan predložiti veteri
narski postaji neizkoriščeno potr
dilo o plačani skočnini za tekoče le
to  in pa potrdilo zadruge ali vete
rinarja, s katerim  bo dokazal zakaj 
plemenice ni mogel obrejiti (10. 
člen odloka). Ta potrdila lahko odda 
dežurnemu veterinarju  — osemnje- 
valcu.

Taka je  torej k ratka obrazloži
tev reda v te j službi, ki ga je  pred
pisala občinska skupščina s svojim 
odlokom. Vsi napredni živinorejci 
— in teh je  na območju občine ved
no več — so prišli do spoznanja, 
da je  uspeh v živinoreji v veliki 
m eri odvisen od dobro organizirane 
službe umetnega in prirodnega 
oplojevanja živine, torej od dobrih 
plemenjakov oziroma njihovega 
semena.

Žal pa je  še vedno precej takih 
živinorejcev, ki tega nočejo razu
meti in s črnim  pripuščanjem  dela
jo  veliko škodo predvsem sebi, po
sredno pa tud i družbi.

V eterinarska postaja Mozirje

Dežurni živino zdravnik

Za primere,, kadar ob nedeljah in praznikih po trebujete nujno 
veterinarsko pomoč, objavljam o razpored dežurne službe v januarju : 

Nedelja, 4. 1.: RESNIK Tone, dipl. vet, MOZIRJE 
Nedelja, 11. 1.: MERMAL Jože. dipl. vet. LJUBNO ob Savinji 
Nedelja, 18. 1.: LUKAN Drago, dipl. vet. GORNJI GRAD 
Nedelja, 25. 1.: RESNIK Tone, dipl. vet. MOZIRJE 
Nedelja, 1. 2.: MERMAL Jože, dipl. vet. LJUBNO ob Savinji

V eterinarska postaja 
Mozirje

SKOPSKO POSOJILO

Z zakonom o ljudskem  posojilu za obnovo in  graditev Skopja 
(Ur. 1. SFR J 36/63) je bilo razpisano posojilo, ki bo odplačano v 
sedmih letih. Za vplačano posojilo so dobili vplačniki obveznice z 
določitvijo le tn ih  anuitet. P rva  anu ite ta  (kupon) je  zapadla v  od
plačilo 1. feb ruarja  1965 in bo zastarana 1. feb ruarja  1970. Po tem  
času ne bo več mogoče vnovčiti prvega kupona, zato opozarjam o 
im etnike obveznic, da pravočasno vnovčijo zapadle anu itete  (ku
pone).

S 1. februarjem  bomo pričeli izplačevati tudi zadnji, tj. 6. kupon.


